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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 
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Свята не для ўСіх

МЕРКАВАННЕ РэдАКТАРА

Яны хочуць, каб мы занядужалі,
Ў чорнай скрусе аселі на брук,
Упусціўшы агеньчык прастуджаны 
Са стамлёных знявераных рук.

Каб ляцелі з паверхаў зацемненых,
Каб тапіліся ў шклянцы з віном…
А яны – нетаропка і ўпэўнена
Ператвораць у стайню наш дом.

І таму, па сатрапавым звычаі, 
Б’юць па кожнай чуллівай душы.
Адымаюць мажлівасць вучыцца і 
Адбіраюць магчымасць вучыць.

Яны хочуць, каб мы апусціліся
Незваротна на самае дно.
Толькі ўпартыя мы, Божаю міласцю,
Гэткай радасці ім не дамо.

Будзьма жыць ім на злосць і пра 
светлую
Нашу справу настойліва дбаць,
Як і ў цемрані непрыветнае 
Точыць камень жывая вада.

Змітрок Кузьменка.

У сярэдзіне чэрвеня 
н а й в ы ш э й ш ы 
кіраўнік Беларусі 

правеў пяцігадзінную прэс-
канферэнцыю з “чэснымі” 
беларускімі журналістамі. То бок 
з тымі, каму ён сам даплочвае 
грошы з дзяржбюджэту. З 
ягонай працяглай прамовы 
мы са здзіўленнем даведаліся, 
што крызісу ў Беларусі няма. 
А ў тым абвале рубля і цэнаў, 
які адбыўся ў красавіку-траўні, 
вінаваты… самі беларусы. Бо 
яны не паслухаліся “бацьку” і 
кінуліся здымаць з рахункаў свае 
зберажэнні і скупліваць тавары. 

Кіраўнік доўга і эмацыйна 
распавядаў, як ён у адзіночку 
ўздымаў краіну ўсе свае чатыры 
доўгія прэзідэнцкія тэрміны, як 
адбудоўваў калгасы. Як адзін ішоў 

супраць думкі ўсіх спецыялістаў, 
але менавіта ягонае меркаванне 
аказалася правільным. І як вынік, 
сёння мы маем што есці, а інакш 
бы папаўзлі на каленях прасіць 
прадукты, як тое сёння робіць 
Україна. 

З кожнага ягонага сказу 
прасочвалася адна і тая ж 
патаемная думка: толькі ён і ніхто 
іншы можа і далей весці краіну ў 
патрэбным кірунку. А тое, што ў 
нас зараз адбываецца – толькі 
невялічкі збой у сістэме, у якім 
вінаваты мы, просты народ. 
Бо кіраўнік нас папярэджваў 
яшчэ ў мінулым годзе, што мы 
“праскочым” гэтыя цяжкасці, калі 
ўсе будуць яго слухацца. А мы не 
паслухаліся…

А вось незалежныя эканамісты 
сцвярджаюць, што Беларусь 

трапіла ў найглыбейшы крызіс 
апошніх дзесяцігоддзяў, з якога 
без яўных страт для эканомікі не 
выйдзе.

Былы пасол Украіны Раман 
Бяссмертны выказаў на гэту 
тэму вельмі цікавую думку: “Ёсць 
унікальны інструмент барацьбы 
з крызісам – гэта дэмакратыя. 
Калі краіна прытрымліваецца 
дэмакратычных прынцыпаў, 
то яна вельмі хутка ўсё 
праходзіць. У рэшце рэшт ёй 
усе дапамагаюць: суседзі, другія 
краіны, міжнародныя аб’яднанні. 
Калі ж краіна зачыняецца ў сабе, 
яна вельмі цяжка пераносіць 
крызіс. Па-першае, ёй некаму 
дапамагчы. Па-другое, яна сама 
тармозіць рух свайго грамадства 
на вырашэнне праблем. І 
сітуацыя пагаршаецца па меры 

таго, як улада і грамадства не 
прызнаюць, што праблемы ёсць.” 
Як кажуць у народзе – не ў брыво, 
а ў вока.

А згаданая пяцігадзінная прэс-
каферэнцыя праводзілася для 
таго, каб навучыць журналістаў 
“правільна” ацэньваць 
сітуацыю ў краіне і “правільна” 
каменціраваць падзеі, якія ў ёй 
адбываюцца. А то нават “чэсныя” 
журналісты пачалі пісаць нешта 
не тое. Пачалі бударажыць 
насельніцтва “няправільнымі” 
каментарамі падзей, патрэбаю 
нейкіх перамен. Хочуць, каб 
у абменніках зноў з’явілася 
валюта. А вось кіраўнік краіны 
перамен не жадае. Аніякіх. А, 
значыць, такое жыццё яго цалкам 
задавальняе.

Г.Станкевіч.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.	Калі	
не	жадаеце	атрымліваць,	то	так-
сама	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінкі»		
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	 то	
даем	эфектыўныя	парады	па	аба-
роне	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас	
газеты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

Два дні запар 10 і 11-га чэрвеня Бешанковічы 
былі ўзрушаны галасамі выпускнікоў – 
праводзілася ўручэнне атэстатаў спачатку 
гімназістам, а потым і вучням СШ №1 і СШ №2. 
Пасля ўрачыстасцей у будынках сваіх школ 
выпускнікі накіроўваліся на цэнтральны пляц 
горада, дзе ім была прапанована праграма, па-
дрыхтаваная раённым аддзелам культуры.

Я асабіста прысутнічаў на мерапрыемстве 10-
га чэрвеня, слухаў узнёслыя словы пажаданняў 
падрастаючаму пакаленню, бачыў шчаслівыя тва-
ры юнакоў і дзяўчат. Няхай сабе на выступленні 
зноў-такі не было прамоўлена аніводнага родна-
га слова, але ж у такі час мы жывём… 

Вечарам 11-га чэрвеня падобнае мерапрыем-
ства паўтарылі для выпускнікоў СШ №1. Прамо-
ва спадара Заблоцкага, прамова ад расчуленых 
бацькоў з вуснаў самой загадчыцы аддзела куль-
туры Апанасёнак. 

Усё ідзе па плану. Шчаслівыя дзеці выпуска-
юць у неба паветраныя шары. Спадары Шведаў 
і Заблоцкі пакідаюць прыступкі былога рай-
выканкама. Дзеткі і іхнія расчуленыя бацькі 
накіроўваюцца ў даўно замоўлены рэстаран. 
Але…

Але на плошчу падыходзяць выпускнікі СШ 
№2. Праўда, іхнім радасным тварам прыйшлося 
крыху пазмрачнець, калі яны ўбачылі, што ад-

дзел культуры на чале з яе загадчыцай зматвае 
свае прылады і пакуе іх у чамаданы. Збянтэжана 
пазіраў з ходніка на ўсе падзеі сп.Шведаў – стар-
шыня раённага Савета народных дэпутатаў. Агла-
мошаныя стаялі на пляцу бацькі і іхнія дзеці, для 
каго не знайшлося некалькіх простых словаў ад 
раённых чыноўнікаў. У іхні гонар не гучала му-
зыка, ім не спявалі песні, не прыйшлося ім па-
таньчыць вальс. Ім упершыню ў жыцці паказалі 
сапраўдны твар беларускага чыноўніка – бяз-
душны і абыякавы, калі справа не датычыцца яго 
асабіста ці ягонага дзіцяці. 

Сцвярджаюць, што падобнае адбылося з-за 
таго, што СШ №2 не пералічыла грошы ў якасці 
платных паслуг за тузін слоў прывітання, прачы-
таных з паперкі з ганку былога райвыканкаму, і 
два музычныя нумары. Калі гэта так, то, на маю 
думку, большай ганьбы для людзей, якія працу-
юць у аддзеле культуры, не існуе.  

У любой цывілізаванай краіне свету пасля 
такога “мерапрыемства” ў адстаўку пайшоў бы 
мінімум загадчык аддзела культуры. Наша ж 
краіна яшчэ на доўгім шляху да дэмакратычнага 
жыцця. А таму падобных “мерапрыемстваў”, на 
якіх не проста ўшчамляецца родная мова, але 
пры гэтым яшчэ і плююць у твар сотням людзей, 
мы яшчэ пабачым не аднойчы.

Г.Станкевіч.

У сувязі з праблемай размяш-
чэння газеты “Крывінка” на парта-
ле http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца на 
партале http://kamunikat.org/ , дзе 
зацікаўленыя грамадзяне могуць 
яе спампаваць са старонкі: http://
kamunikat.org/kryvinka.html , што у 
каталагу “Пэрыёдыка” для далейшага 
выкарыстання. 

П Е РА М Е Н  Н Е  Б Уд З Е

Падзеі красавіка-траўня 2011-га 
года прывялі да рэзкага падзення 
ўзроўня жыцця грамадзян РБ. Дар-
ма што кошт амаль усіх тавараў ад-
начасова ўзрос у два разы і больш, 
да таго ж на многіх прадпрыем-
ствах робяцца ўсялякія захады, каб 
і мізэрныя заробкі сваіх работнікаў 
яшчэ больш панізіць.   

Вось з такімі словамі сёння 
звяртаюцца кіраўнікі некаторых 
прадпрыемстваў да сваіх падна-
чаленых. “Распішыся, што ты згод-
на на дабраахвотнае паніжэнне 
заработнай платы. У іншым вы-
падку кантракт, што быў заключа-
ны з табой, будзе скасаваны, а ты 
пойдзеш на вуліцу.” Гэтыя ж словы 
канкрэтна сказаў у Бешанковіцкім 
раёне адной з работніц малаказа-
вода яго дырэктар А.Л.Канін. На 
законнае пытанне работніцы аб 
тым, наколькі збіраюцца панізіць 
заробкі, дырэктар адказаў, што тое 
яму яшчэ невядома(!!!), бо пытанне 
абмяркоўваецца. 

У той жа час Прэзідэнт Рэспублікі 
Беларусь штодзень з тэлеэкрана 
заяўляе пра свой клопат аб шара-
говых (радавых) беларусах і пра 
ўсялякую кампенсацыю страт, на-
несеных ім апошнімі падзеямі.

Вельмі хацелася б у гэтай сувязі 
даведацца, ці мае тут месца 
чарговае крывадушша з боку 
галоўнага чыноўніка Беларусі, або 
заява з просьбай аб паніжэнні 
заробкаў з’яўляецца мясцовай 
ініцыятывай. Цікава б даведац-
ца, наколькі Прэзідэнт панізіў 
заробкі сваім непасрэдным пад-
началеным: міністрам, старшы-
ням райвыканкамаў, дырэктарам 
прадпрыемстваў. Мне чамусьці ду-
маецца, што іхнія заробкі не толькі 
не панізіліся, а яшчэ ўзраслі.

У.ліпскі.

Такі лозунг у лукашэнкаўскай 
Беларусі 21-га стагоддзя вісіць 
у кожнай краме. Але ў соты раз 
упэўніваешся, што самы пры-
гожы лозунг нічога не значыць, 
калі ён агалошаны бяздушным 
ці крывадушным чыноўнікам. 

Мне даўно хацелася набыць 
штосьці да летняга сезону. 
Скажам, элегантную майку 
ці, найлепш, гарнітур – майку 
з шортамі. Так як кошт такой 
пакупкі на мясцовым рынку мяне 
не задавальняў, я накіраваўся 
ў мясцовы “Універмаг”. Першае, 
што тут кінулася ў вочы, ці, да-
кладней, што я адчуў усім целам, 
гэта адсутнасць у краме канды-
цыянеру. На маё пытанне, чаму 
яны адмаўляюцца прыняць ад 
сп. Галенкі такі падарунак, звы-
чайны для многіх бешанковіцкіх 
крамаў, прадавачкі толькі 
заўсміхаліся і апусцілі вочы 
долу. 

Я папрасіў паказаць мне 

штосьці з вышэйпералічанага. 
У наяўнасці былі памеры 38 – 
44, або 52 – 54. Самых хадавых 
памераў летняга адзення  ў 
наяўнасці не было. Але, каб яно 
і знайшлося, купляць гарнітур 
чыюковага(па-беларуску сло-
ва “чыюк” абазначае “попугай”) 
чырвона-зялёнага колеру ў 
мяне не было аніякага жадан-
ня. Не задавальнялі і іншыя 
расфарбоўкі, то нібы выцвілыя, 
то занадта аднатонныя. “Вось і 
купляй сваё беларускае”, – пра-
неслася ў галаве. Тыя тавары, 
што прапаноўвае нам айчынная 
прамысловасць, не будуць надта 
карыстацца попытам. Хаця, калі 
паглядзець на наяўнасць не ўсіх 
памераў, некага задавальняюць 
і яны, хаця б сваім недарагім 
коштам. Але ж пра сапраўднае 
авалоданне гіганцкім рынкам, 
як сваёй краіны, так і рынкамі 
суседзей, не можа ісці ніякай 
размовы. 

Беларусь губляе грошы на кож-
ным кроку. Ні зімовыя валёнкі, 
ні летнія шорты ў нашых крамах 
ніколі не бываюць у дастатко-
вай колькасці. А пра іхнія фа-
сон ці расфарбоўку лепш і не 
ўспамінаць. 

Чаму так адбываецца? На маю 
думку, прычына адна: гіганцкія 
дзяржаўныя беларускія 
прадпрыемствы лёгкай 
прамысловасці не могуць кан-
курыраваць з прыватнікамі, якія 
хутка і якасна мяняюць фасон і 
ўзор сваіх тавараў. Прыватнік 
не хоча губляць свой прыбытак. 
А аклад беларускага чыноўніка 
не залежыць ад таго, колькі 
разоў на год ён зменіць той фа-
сон на дзяржаўнай фабрыцы. 
Таго акладу яму цалкам хапае 
для таго, каб апрануць сябе і 
сваю сям’ю ў шорты замежнай 
вытворчасці. 

М.васільеў.

Яны хочуць…

У цэнтры ўваГі

Купляем сваё!

“Прашу Вас 
панізіць 
мне 
зарплату…”
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наведаўшы неяк 
б е ш а н к о в і ц к і 
аўтавакзал, я 

ўпершыню з моманту яго 
рэканструкцыі бліжэй 
пазнаёмілая са схемай 
аўтобусных маршрутаў. І ажно 
ахнула ад нечаканасці. Не, 
мяне ўразіла не тое, што схе-
ма тая была выканана цалкам 
на расейскай мове. Да гэтага 
я ўжо крыху прызвычаілася. 
Але ж як дзіўна гучалі нека-
торыя назвы нашых вёсак у 
аўтарскай “інтэрпрэтацыі”. 
Падзівіцеся і вы, можа 
разгадаеце шарады, якія 
бешанковіцкія вёскі хаваюцца 
пад гэтымі дзіўнымі назовамі: 
Дупаны, Полозерье, Сторжи-

ца, Красное село, Слабодка, 
Фролковочи. Калі ў вас не ўсё 
атрымалася, не засмучайцеся 
вельмі. Гэтыя назовы на нар-
мальнай мове назвы гучалі 
б так: Дапаны, Паўазер’е, Со-
ржыца, Крывое сяло, Дабры-
горы, Фролкавічы. 

Той, хто замаўляў узга-
даную схему аўтобусных 
маршрутаў, пэўна до-
бра ведаў, што аб’явы аб 
прыбыцці і адпраўленні 
аўтобусаў у Бешанковічах, як 
і па ўсёй Беларусі, робяцца 
па-беларуску. І яшчэ ніхто з 
пасажыраў не заблудзіўся, 
не паехаў у другі бок з наго-
ды неразумення беларускай 
мовы. Але ж нейкі чыноўнік 

меў нахабства замовіць схему 
паездак не на роднай мове, 
а на мове суседняй краіны. 
Хто яму “перакладаў” назовы 
нашых вёсак і для чаго тое 
рабілася – невядома. Усе ж, 
указальнікі на аўтадарогах вы-
кананы таксама па-беларуску, 
і ніякой блытаніны з гэтай на-
годы таксама не ўзнікае. 

“Крывінка” задае рыта-
рычнае пытанне дырэктару 
аўтастанцыі: (ці чыталі Вы, 
шаноўная, тыя назовы?) і ад-
начасова накіроўвае ліст да 
старшыні райвыканкама, з 
просьбай выправіць схему 
і выканаць яе на мове, для 
беларусаў больш зразумелай.

л.Паўлава.

ХТО ПАЕдЗЕ ў дУПАНЫ?
У цэнтры ўваГі

МаленЬКая ПераМоГа“УніверСаМ” У ЧаС ПіК

Да віцебскіх актывістаў 
далучыліся менскія прыхільнікі 
БХД, якія адмыслова прыехалі ў 
гэтыя мясьціны, каб памаліцца 
за супакой душы кожнага рас-
стралянага вязьня – па розных 
зьвестках, на ўзьлеску каля 
вёскі Макалаева загінулі ад 
800 да дзьвюх тысяч чалавек.

 Валянціна Гракун зь 
Бешанковічаў і Яўген Самсонаў 
з Глыбокага кожны паасоб-
ку дасьледавалі акалічнасьці 
гэтай трагедыі – апытвалі 
сьведкаў-вяскоўцаў, запісвалі 
іхныя аповеды. Вынікамі сваіх 
досьледаў яны падзяліліся з 
прысутнымі.

 У зьняволеньні ў Беразь-
вецкай турме былі жыхары 

Глыбоччыны, Мёршчыны, 
Браслаўшчыны, Пастаўшчыны, 
палонныя жаўнеры Войска 
Польскага, сьвятары, моладзь, 
якая ўдзельнічала ў розных 
арганізацыях — палітычных, 
грамадзкіх, рэлігійных. Нех-
та трапіў за краты праз да-
носы або па падазрэньні ў 
неляяльнасьці да савецкіх 
уладаў. Згодна з архіўнымі 
дакумэнтамі, у пачатку вай-
ны было прынятае рашэнь-
не эвакуяваць усіх вязьняў з 
заходніх рэгіёнаў углыб СССР. 
У калёне, якая выйшла з Глы-
бокага 24 чэрвеня 1941 году, 
большасьць складалі нават 
не асуджаныя, а толькі тыя, 
хто знаходзіўся пад сьлед-
зтвам. Двое сутак людзей гналі 
па сьпёцы бязь ежы і пітва, 
пакідаючы на дарозе трупы – 
тых, хто зьнямогся і адставаў, 
расстрэльвалі на месцы або 
заколвалі штыхамі.

 Каля Вулы калёна трапіла 
пад фашыстоўскі авіяналёт, а 
потым была расcтраляная ту-
рэмным канвоем, які вырашыў 
не працягваць этап, а вярнуц-
ца ў Глыбокае. Хаваць забітых 
было загадана мясцовым 
вяскоўцам…

 Начальнік турмы “Бе-
разьвечча” Прыёмышаў, які 
ўзначальваў канвой, пась-
ля заяўляў, што асабіста 
расстраляў каля 600 чалавек. 

Сакратар ЦК КП(б) Панцеляй-
мон Панамарэнка, які вывучаў 
матэрыялы справы пра рас-
стрэл беразьвецкіх вязьняў, 
прызнаў дзеяньні кіраўніка 
канвою слушнымі.

 У 1990 годзе віцебскія 
актывісты руху “Мартыралёг 
Беларусі” ўсталявалі на гэтым 
жалобным месцы крыж. Пазь-
ней пры дапамозе польскіх 
грамадзкіх і рэлігійных 
арганізацыяў быў узьведзены 
мэмарыял – сымбалічная ка-
мэра з чорнымі кратамі, брука-
ванка і доўгая бэтонная пліта 
ўздоўж яе, якая сымбалізуе 
страшны шлях вязьняў, і 
высокі крыж.

 Мэмарыялам апяку-
ецца мясцовы сельсавет 
і грамадзкія актывісты з 
Польшчы – менавіта родныя 
загінулых з Варшавы ў 1951 
годзе першымі запатрабавалі, 
каб урад СССР ініцыяваў 
расьсьледаваньне Беразь-
вецкай трагедыі. Але яшчэ 
некалькі дзесяцігодзьдзяў 
страшную праўду хавалі ад 
грамадзкасьці.

  Актывісты, якія прыехалі 
ў Мікалаева зь Віцебску, Вор-
шы, Глыбокага, Паставаў, 
Бешанковічаў, пасадзілі кветкі, 
усклалі вянкі, запалілі сьвечкі і 
памаліліся за ахвяраў Беразь-
вецкай трагедыі. 

радыё Свабода.

19 чэрвеня – гадавіна 
нараджэння Васіля Быкава

Традыцыйна ў дзень нараджэння Васіля 
Быкава 19 чэрвеня неабыякавыя грамадзя-
не рэспублікі Беларусь наведалі яго родную 
вёску, сядзібу дзе ён нарадзіўся, дом-музей 
Вялікага Беларуса. Сярод гасцей былі Уладзімір 
Някляеў, Уладзімір Арлоў, Уладзімір Папковіч, 
Валянціна Аксак, Аляксандр Мілінкевіч, 
Мечыслаў Грыб, Рыгор Кастусёў, Лера Сом, 
Міхась Мірановіч, Аляксандр Фядута і іншыя 
вядомыя асобы нашай краіны. 

Традыцыйна ў гэты дзень была ўручана 
прэмія імя Васіля Быкава “За свабоду думкі”, 
якая ўручаецца за найбольшы ўклад у справу 
Свабоды на Беларусі. Напомню чытачам, што 
першымі Лаўрэатамі прэміі імя В.Быкава былі 
Рыгор Барадулін, Уладзімір Арлоў, Павал Севя-
рынец, Алесь Пушкін і Ада Райчонак. Сёлетнім 
Лаўрэатам прэміі імя Быкава стаў Уладзімір 
Някляеў, слынны беларускі паэт, кандыдат у 
прэзідэнты – 2010. 

У сваім выступе ён прааналізаваў падзеі, 
якія адбыліся ў Беларусі за апошнія паўгода, 
што прайшлі пасля прэзідэнцкіх выбараў. 
Някляеў сказаў, што апазіцыя пасля выбараў 
нікуды не дзелася, яна не разгромлена, а, на-
адварот, узмужала. Ён выказаў упэўненасць, 
што наступны юбілей – 90-годдзе Васіля Быка-
ва, які будзе святкавацца праз тры гады, будзе 
святкавацца ў новай Беларусі. 

На мерапрыемстве не раз узгадваліся імёны 
тых, хто сёння сядзіць у турмах за падзеі снеж-
ня 2010-га года. Гэта кандыдаты ў прэзідэнты 
Мікола Статкевіч, Зміцер Ус, Андрэй Саннікаў, 
а таксама Зміцер Бандарэнка, Мікіта Ліхавід, 
Аляксандр Атрошчанкаў, Зміцер Дашкевіч, 
Эдуард Лобаў, Алесь Квяткевіч і дзесяткі іншых 
змагароў за вольную Беларусь, усяго больш 
за 40 чалавек. Сёння яны, як ніхто іншы, ма-
юць патрэбу ў падтрымцы. Ім можна напісаць 
лісты ў турму. 
Адрасы вязняў 
ёсць у Сеціве 
на сайце www.
svaboda. org, а 
таксама ў газеце 
“Наша Ніва” № 23 
ад 15 чэрвеня, 
або ў рэдакцыі 
“Крывінкі”. 

П а с л я 
ўрачыстай часткі 
м е р а п р ы е м -
ства прагучаў 
канцэрт з удзе-
лам вядомага 
барда Зміцера 
Бартосіка.

Г.Станкевіч.

вырашыМ ПраблеМУ

напрыканцы навучальнага году, а 
менавіта 30-га траўня, у школах 
рэспублікі прагучаў апошні званок. 

Прагучаў ён і ва ўсіх навучальных установах 
нашага раёна. Святочна апранутыя дзеткі і 
настаўнікі з раніцы падыходзілі да будынкаў 
сваіх школак са святочным настроем. Дзеткі з 
кветкамі прывычна тусаваліся, чакаючы апош-
няга званка. А вось настаўнікаў у гэты святоч-
ны дзень чакала непрыемная навіна. Аказва-
ецца, да нас у раён прыехаў рэвізор. То бок, у 
апошнія школьныя дзянькі некаму заманулася 
правесці чарговую рэвізію школьнага жыцця. 

Для чаго, з якой мэтай да нас рэгулярна 
завітвае армія правяраючых? Ну, добра, каб 
дапамагчы бедалагам-настаўнікам вырашыць 
іхнія шматлікія праблемы. Але ж абсалютная 
бальшыня правяраючых  едзе да нас зусім 
з іншай мэтай: знайсці зачэпку, паказаць 
нашу некампетэнтнасць, а сваю патрэбнасць 
у сістэме існай улады. Маўляў, без нас вы, 
настаўнікі, нікуды не сунецеся. Галоўнае ў гэ-
тым жыцці – мы!

Сістэма ўлады, якую арганізаваў той, хто 

сёння намі кіруе, заснаваная на страху. Бо з 
чалавекам, які баіцца, можна вырабляць, што 
толькі пажадаеш. І многія грамадзяне Беларусі 
сапраўды ўсур’ёз лічаць, што яны бяздарныя 
і тупыя, толькі займаюць свае пасады. А тыя 
ж правяраючыя – спрэс таленты і асобы. Але 
пры бліжэйшым разглядзе аказваецца, што 
бальшыня нашых начальнікаў – у лепшым 
выпадку нейкія сярэднячкі-прыстасаванцы. 
А нейкага таленту, акрамя як угадзіць вышэй-
стаячаму начальніку, у іх і не начавала. І ўсе 
іхнія знойдзеныя парушэнні ў лепшым выпад-
ку зводзяцца да парушэнняў арфаграфічна-
канцэлярскіх. То бок не там пастаўленай коскі 
ці не з той літары напісанага слова. Прычым 
правілы напісання таго слова штогод змяня-
юцца, каб не даць магчымасці тым, хто творча 
працуе, іх запомніць.

Найгоршым момантам для такіх пра-
вяраючых будзе … адсутнасць усялякіх 
пагрэшнасцяў. Бо тое яскрава пакажа ўсю не-
патрэбнасць вялікай арміі чыноўнікаў такога 
кшталту.

Г.Станкевіч.

яшчэ ў сярэдзіне траўня 
“Крывінка” звярнулася 
на імя старшыні рай-

выканкама з просьбай абста-
ляваць каля калгаснага рын-
ку стаянку для ровараў. Бо ў 
выходныя дні іх збіраецца тут 
каля паўсотні, і паркуюць іх, 
як правіла, каля сцяны ваен-
камата. І вось напачатку чэр-
веня каля ўваходу на рынак 
з’явілася роварная стаянка 
на 10 месцаў, а яшчэ праз два 
тыдні “Крывінка” атрымала ліст 
ад сп. Галенка з інфармацыяй 
на рускай мове аб выкананні 
просьбы. (Я накіроўваў ліст з 
просьбай па-беларуску.) 

Цяпер той, хто прыехаў 
гандляваць на ровары, можа 
прымкнуць яго на стаян-
цы, а сам прайсціся па рын-

ку або больш-менш зручна 
ўладкавацца на новапабуда-
ваных сталах для гандлю. 

Але дзеля справядлівасці 
хочацца зрабіць колькі 
істотных заўваг. Па-першае, 
нядаўна частку сталоў для 
гандлю перанеслі ў нязручнае 
месца на левы бок дарогі, дзе 
яны стаяць воддаль ад яе, і 
ніхто на тых сталах свой тавар 
не раскладвае. 

Па-другое, сама новая вела-
стаянка размешчана нязруч-
на, бо ёй можа пакарыстацца 
толькі той, хто ўваходзіць на 
рынак. Той жа, хто гандлюе са 
сталоў на правым баку дарогі, 
па-ранейшаму кідае свайго 
жалезнага каня каля сцяны ва-
енкамата. Бо калі яго цягнуць 
далей да ўваходу на рынак, 

то ровар знікне з поля зроку 
гаспадара, і яго могуць лёг-
ка скрасці ці пашкодзіць. Ды 
й месцаў на стаянцы хопіць 
толькі на дзесяць ровараў. 

“Крывінка” лічыць, што вы-
раб занадта малой стаянкі 
з’яўляецца спробай сп. Галенкі 
адчапіцца ад вырашэння 
сур’ёзнай праблемы. Цяпер на 
любую просьбу яна можа адка-
заць: “Стаянка ёсць, вось яна.” 
Тое, што яна малая, начальніцу, 
падобна, не турбуе. І пакуль 
нехта з вышэйшых чыноўнікаў 
нашага раёна не перасядзе на 
ровар і не паспрабуе аднойчы 
прыпаркаваць яго на рын-
ку, вырашыць праблему па-
сапраўднаму не ўдасца.

Г.Станкевіч.

Гісторыя гэтага артыкула наступная. 
Мне патэлефанавала незнаёмая жан-
чына, якая працуе ў адной з бюджэтных 

арганізацый райцэнтра. Яе рабочы дзень за-
канчваецца ў 17.00. Як і большасць жанчын, 
яна змушана пасля гэтага бегчы ў краму, каб 
прывезці дахаты нешта паесці. Так як ужо 
праз 20 хвілін адпраўляецца аўтобус да яе 
вёскі, жанчына, як і многія іншыя працуючыя, 
не мае часу, каб выбіраць таннейшую краму.  
Бешанковіцкі “Універсам” ляжыць у цэнтры 
горада і мае дастатковы выбар тавараў. Няхай 
яны і не самыя танныя ў горадзе, але нешта па 
кішэні можна выбраць і тут. У чым жа прабле-
ма, спытаеце вы? А праблема ў тым, што якраз 
пасля 17.00 наведнікаў ва “Універсаме” рэз-
ка более, бо пасля рабочай змены амаль усе 
завітваюць у краму, якая ляжыць у цэнтры гора-
да, дзе ёсць бальшыня прадуктаў. Тым больш, 
што ў сувязі з увядзеннем “андропаўскіх” мер 
кантроля, многія баяцца адлучыцца і закупіць 
прадукты ў працоўны час. А колькасць касіраў 
на разліковых кропках “Універсама” пасля 
17.00 застаецца ранейшай, як і на працягу дня, 
то бок, адна прадавачка. 

Мая тэлефанаваўшая жанчына звярнула-
ся да адміністрацыі крамы. Высветлілася, што 
загадчыца “Універсама”, як і многія шараго-
выя прадавачкі заканчваюць свае змены так-
сама ў 17.00. І пасадзіць на касу яшчэ аднаго 
чалавека як бы няма аніякай магчымасці. А 
тое сведчыць, што дзесяткі і сотні пакупнікоў 
будуць марнаваць свой дарагі час у доўгай 
чарзе. А той, хто спяшаецца на аўтобус, можа 
спазніцца, што не раз адбывалася. Падобны ж 

малюнак час ад часу назіраў, магчыма, і кожны 
з вас. 

“Універсам” абсталяваны некалькімі 
касамі, так што праблема павінна вырашыцца 
даволі проста. Загадчыца піша загад, да якога 
прыкладаецца графік, дзе дэталёва распісана, 
хто з прадавачак дапамагае асноўнай прада-
вачцы працаваць у часы пік. 

Дзіўна, што апісаныя падзеі адбываюцца ў 
магазіне, штаты якога налічваюць больш дзе-
сятка разнастайных работнікаў. Праўда, штаты 
прадавачак недаўкамплектаваныя. Пра тое 
сведчаць пастаянныя аб’явы аб іх вакансіях на 
дзвярах “Універсама”. Прычынай тых вакансій 
могуць быць не толькі нізкія заробкі прадава-
чак (што такое сёння адзін мільён беларускіх 
рублёў?), а і тое, што ў краме пры пераліку па-
стаянна не хапае тавараў ды й прадавачкі за 
пратэрмінаваныя  тавары мусяць плаціць са 
сваёй кішэні. 

“Крывінка” можа толькі параіць сп.Галенка 
змяніць сітуацыю каардынальна: не эканоміць 
на заробках прадавачак, бо ў выніку страч-
ваецца большае – змяншаецца колькасць 
наведнікаў і растуць мільёны нерэалізаваных 
тавараў. 

Г.Станкевіч.

P.S. У дадатак да тэмы. Дзявятага чэрвеня а 
восьмай раніцы мне прыйшлося доўга чакаць 
адкрыцця “Ўніверсаму”. Нарэшце ў 8 гадзін 9 
хвілін прыйшла прадавачка, моўчкі павярну-
ла дзвярны ключ і… пайшла сабе на касу, не 
прамовіўшы ні словаў прывітання, ні праба-
чэння. 

КУлЬтУрная ПадЗея

наша ГіСторыя

Угодкі Беразьвецкай трагедыі 

ПРАВЕРК А

70 гадоў таму, 26 чэрвеня 1941 году каля вёскі Мікалаева пад вулай службоўцы нКвд 
расстралялі калёну вязьняў Глыбоцкай турмы “беразьвечча”. дэмакратычныя актывісты 
віцебшчыны наведалі месца загубы бязьвінных людзей і добраўпарадкавалі мэмарыял, 
усталяваны тут пры дапамозе польскіх грамадзкіх і рэлігійных арганізацыяў.
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Последняя пресс-конференция алек-
сандра лукашенко, пожалуй, по количе-
ству перлов войдет в анналы истории. 
«наша ніва», по итогам читательского 
выбора, выделила тоП-10 высказываний 
президента. 

Это в конце концов надо идти к тому, что-
бы там была хотя бы вечером теплая вода, 
чтобы доярка или свинарка, отработав на 
ферме, пришла домой, молодая девушка 
или женщина к мужику в постель ложилась 
помытой.

Слишком это большая честь дня них [по-
литзаключенных] — осквернять тюрьмы, 
там достойные люди сидят.

Я сам помню, приехал в город, а они меня 
все колхозником, деревней называли.

Я родился в автомобиле, тракторе, маши-
не. Я и сейчас езжу за рулем каждый день.

Я по пластунски ползал по предприятиям, 
модернизируя их!

Почему президент не отрезал кое-кому го-
лову!? Но я не пацан и мальчишка! Мы серд-
це умеем вынуть, пришить другое.

У каждого в гараже полтонны-тонна бен-
зина. Мы посмотрели аккуратно в каждую 
замочную скважину!

Бизнесменами сегодня стали и жаб, и кро-
кодил, и умеющий, и не умеющий.

Вот как мы идем спокойно, так и пойдем. 
А потом – ускоримся. Но это будет в июле 
месяце. Вот, если хотите, правда. Большего я 
сказать вам просто не могу и не имею пра-
ва.

Не потому что я темню. Потому что нам 
надо точнее выбрать курс, или выход из бо-
лота, в которое мы попали.

Не дай Бог, ядерная ракета выскочит и по-
летит от этих компьютерных технологий. 

ТОП-10 высказываний 
Лукашенко на пресс-
конференции

Акция происходит в каждую среду с 19 часов на центральной площади  беларус-
ских городов. Инициаторы акции предлагают гражданам выйти на площадь и 
спокойно погулять на своей площади   до восьми часов вечера. 

Муамар Кадафі пакіне лібію праз два-тры 
тыдні і адправіцца ў беларусь, не выключыў 
былы кіраўнік МЗС краіны абдурахман Маха-
мед шалгам. ваенная апэрацыя нато сапраўды 
падштурхоўвае Кадафі да ўцёкаў, пагадзіліся 
прадстаўнікі амэрыканскай адміністрацыі. Сам 
Кадафі чарговым разам пракляў «крыжакоў».

Лібійская апазыцыя прадракла хуткае падзеньне 
рэжыму Муамара Кадафі. У чацьвер былы кіраўнік 
МЗС і сталы прадстаўнік пры ААН Абдурахман Ма-
хамед Шалгам, які перайшоў на бок паўстанцаў, але 
пакінуў за сабой крэсла ў Нью-Ёрку, падзяліўся з 
журналістамі сваім бачаньнем будучага Лібіі, піша 
gazeta.ru.

Па словах вядомага апазыцыянэра, Кадафі вяд-
зе зараз перамовы з шэрагам дружалюбных яго 
рэжыму краін на прадмет атрыманьня палітычнага 
прытулку. «Ён манэўруе, каб адправіцца ў іншую 
афрыканскую краіну ці нават Беларусь, таму што 
тамтэйшы прэзыдэнт - яго сябар. Думаю, ён пакіне 
Лібію на працягу некалькіх тыдняў, самае большае 
двух-трох «, - заявіў Шалгам.

Як сказаў дыплямат у інтэрвію італьянскай газэце 
Corriere della Sera, перад Кадафі стаіць трайная за-
дача - без праблем пакінуць краіну, пазьбегнуць пе-
расьледу з боку Міжнароднага крымінальнага суду 
і захаваць свае капіталы. Што канкрэтна распачне 
лібійскі лідэр перад магчымым сыходам, палітык 
сказаць не ўзяўся.

The Wall Street Journal са спасылкай на сваіх 
суразмоўцаў у адміністрацыі ЗША прыходзіць да та-
кой жа высновы. Нават калі ён не пакіне тэрыторыю 
Лібіі, з Трыпалі яму абавязкова давядзецца зьехаць: 
«Вайсковае ціск на Трыпалі ў апошнія дні прымусіў 
палкоўніка Кадафі шукаць больш бясьпечныя мес-
цы».

«Кадафі - небясьпечны чалавек. Ня ведаю, што ён 
зробіць, перш чым пакінуць Трыпалі, - цытуе Шалга-
ма РІА «Навіны». - Я разьлічваю на жыхароў Трыпалі, 
якія хочуць свабоды і, упэўнены, выратуюць свой 
горад ад разбурэньня. Спадзяюся, што яны апынуц-
ца мацней злых задум Кадафі ». Ён выказаў здагадку, 
што перад сыходам лідэр джамахірыі можа аддаць 
загад падпаліць ўсе нафтавыя палі, якія застаюцца 
пад яго кантролем.

У той жа час з паведамленьня WSJ можна зрабіць 
выснову, што размовы аб хуткіх ўцёках Кадафі 
з Трыпалі могуць выкарыстоўвацца амэрыкан-
скай адміністрацыяй для таго, каб пераканаць 
праціўнікаў вайны ў кангрэсе ў неабходнасьці 
ўзброенага ўмяшаньня. Напярэдадні амэрыканскі 
сэнат прыняў рэзалюцыю, якая дазваляе 
адміністрацыі Барака Абамы на працягу году весьці 
ўзброеную апэрацыю ў Лібіі. Аднак і ў верхняй 
палаце, і ў палаце прадстаўнікоў антываенны ля-
гер захоўвае свае пазыцыі і рыхтуецца даць бой 
Абаме, забараніўшы таму выкарыстоўваць для 
фінансаваньня інтэрвэнцыі бюджэт Пэнтагона. 
Фінансавыя пытаньні турбуюць заканадаўцаў ня 
менш, чым ваенна-стратэгічныя. 

радыё Свабода.

БеЛАРУСКІЯ СУДы ПРАВЯЛІ 13 ПРАЦЭСАЎ НАД АПАЗыЦыЯй ПАСьЛЯ ПАДЗей 19 СьНежНЯ 
МІНУЛАГА ГоДУ. АСУДЗІЛІ 43 ЧАЛАВеК, Зь ІХ 30 АТРыМАЛІ РоЗНыЯ ТЭРМІНы ТУРЭМНАГА ЗьНЯ-
ВоЛеНьНЯ, АД 2 ДА 6 ГАДоЎ, У ТыМ ЛІКУ — ТРы ЭКС-КАНДыДАТы НА ПРЭЗыДЭНТА. ЗА КРАТАМІ 
Зь ЛюТАГА 2009 ГоДУ ЗНАХоДЗІЦЦА ВАЎКАВыСКІ ПРАДПРыМАЛьНІК МІКАЛАй АЎТУХоВІЧ. ІДЗе 
СУД НАД жУРНАЛІСТАМ АНДРЭеМ ПАЧоБУТАМ.  

Беларускія і міжнародныя пра-
ваабарончыя арганізацыі прызна-
юць асуджаных вязьнямі сумлень-
ня і патрабуюць іх неадкладнага 
вызваленьня.

дашлі ліст палітвязьню
Сябры, нашыя лісты ў няволю 

могуць стаць значнай падтрымкай 
для палітвязняў, незаконна асуд-
жаных па крымінальных справах 
па снежаньскіх падзеях у Менску. 
Таксама ў месцах пазбаўлення 
волі зараз знаходзяцца асуджаныя 
фігуранты «справы анархістаў». 
Заклікаем праявіць салідарнасць 
з палітычнымі вязнямі Беларусі.

асуджаныя за падзеі 19 
снежня

Накіраваныя	для	адбыцця	па-
карання:

Васіль Парфянкоў
211030 Віцебская вобл., г. орша, 

вул. Леніна, 195А папраўчая 
калонія № 8

***
Аляксандр Атрошчанкаў, 

2113000 Віцебская вобл., Віцебскі 
р-н, п. Віцьба папраўчая калонія 
№ 3

***
Дзмітрый Новік, 213004 

Магілёўская вобл., г. Шклоў 
папраўчая калонія № 17, брыгада 
141

***
Аляксандр Малчанаў, 213105 г. 

Магілёў, Слаўгарадзкая шаша, п/а 
Вейна, папраўчая калонія № 15

***
Мікіта Ліхавід, 211440 Віцебская 

вобл., г. Наваполацк, вул. Тэхнічная, 
8 , папраўчая калонія № 10

***
Павел Вінаградаў, 225295 Брэсц-

кая вобл., г. Івацэвічы, «Воўчыя 
норы», а/с 20 папраўчая калонія 
№ 22

***
Уладзімір Хамічэнка, 212030 г. 

Магілёў, Слаўгарадская шаша, 3-ці 
км, папраўчая калонія № 19

***
Андрэй Пратасеня 213800 

Магілёўская вобл., г. Бабруйск, вул. 
Сікорскага, 1 папраўчая калонія 
№ 2, атрад 7

***
Алег Федаркевіч, 212030 г. 

Магілёў, Слаўгарадская шаша, 3-ці 
км, папраўчая калонія № 19

***
Уладзімір Лобан, 213004, 

Магілёўская вобл., Шклоўскі р-н, п. 
Маладзёжны, папраўчая калонія 
№ 17

***
Яўген Сакрэт, 213105 г. Магілёў, 

Слаўгарадская шаша, п/а Вейна, 
папраўчая калонія № 15

***
Алег Гнедчык, 213004 

Магілёўская вобл., г. Шклоў, 
папраўчая калонія № 17

***
Аляксандр Квяткевіч, 225295, 

Брэсцкая вобл., г. Івацэвічы, 
«Воўчыя норы», а/с 20, папраўчая 
калонія № 22

***
Зміцер Буланаў, 213105 г. 

Магілёў, Слаўгарадская шаша, п/а 
Вейна, папраўчая калонія № 15

***
Зміцер Бандарэнка, 213105 г. 

Магілёў, Слаўгарадская шаша, п/а 
Вейна, папраўчая калонія № 15

***
Эдуард Лобаў, 225295 Брэсцкая 

вобл., г. Івацэвічы, «Воўчыя норы», 

а/с 20, папраўчая калонія № 22
***
Мікалай Статкевіч, 213004 

Магілёўская вобл., г. Шклоў, 
папраўчая калонія № 17

***
Аляксандр Класкоўскі, 213004 

Магілёўская вобл., г. Шклоў, 
папраўчая калонія № 17

***
Дзмітрый Ус, 213105 г. Магілёў, 

Слаўгарадская шаша, п/а Вейна, 
папраўчая калонія № 15

Чакаюць	накіравання:	
Зміцер Дашкевіч, 222160 

Мінская вобл., г. жодзіна, вул. 
Савецкая, 22А, турма № 8. Будзе 
накіраваны пасля касацыі 17 чэр-
веня: 213410 Магілёўская вобл., 
г. Горкі, вул. Дабралюбава, 16, 
папраўчая калонія № 9

***
Асуджаныя,	 якія	 пакуль	

утрымліваюцца	 на	 «Валадар-
цы»,	 але	 кожны	 дзень	 могуць	
быць	пераведзеныя	для	адбыц-
ця	пакарання:	

Алесь Кіркевіч , 220030 г. Мінск, 
вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1, буд-
зе накіраваны: 211440 Віцебская 
вобл., г. Наваполацк, вул. Тэхнічная, 
8, папраўчая калонія № 10

***
Зміцер Дрозд 220030 г. Мінск, 

вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1
***
Зміцер Даронін, 220030 г. Мінск, 

вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1,  Сяр-
гей Казакоў, 220030 г. Мінск, вул. 
Валадарскага, 2, СІЗА-1

***
Віталь Мацукевіч, 220030 г. 

Мінск, вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1
***

Андрэй Саннікаў, 220030 г. 
Мінск, вул. Валадарскага, 2, 
СІЗА-1 будзе накіраваны: 211440 
Віцебская вобл., г. Наваполацк, 
вул. Тэхнічная, 8, папраўчая 
калонія № 10

***
Ілля Васілевіч, 220030 г. Мінск, 

вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1
***
Уладзімір Яроменак, 220030 

г. Менск, вул. Валадарскага, 2, 
СІЗА-1

***
Фёдар Мірзаянаў, 220030 г. 

Мінск, вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1 
будзе накіраваны: 225295 Брэсц-
кая вобл., г. Івацэвічы, «Воўчыя 
норы»

***
Арцём Грыбко, 220030 г. Мінск, 

вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1, будзе 
накіраваны: 213800 Магілёўская 
вобл., г. Бабруйск, вул. Сікорскага, 
1 папраўчая калонія № 2
АСУДЖАНЫЯ	 ПА	 «СПРАВЕ	

АНАРХІСТАЎ»
Мікалай Дзядок, 213105 г. 

Магілёў, Слаўгарадская шаша, п/а 
Вейна, папраўчая калонія № 15

***
Аляксандр Францкевіч, 225295 

Брэсцкая вобл., г. Івацэвічы, 
«Воўчыя норы», а/с 20, папраўчая 
калонія № 22

***
Ігар Аліневіч, 211440 Віцебская 

вобл., г. Наваполацк, вул. Тэхнічная, 
8, папраўчая калонія № 10

***
Палітвязень Мікалай Аўтуховіч 

225293, г. Івацэвічы-3, ІК - 5, атрад 
13, Брэсцкая вобласць, Беларусь.

spring96.org , 13 чэрвеня 2011 

архіПелаГ белаГ
Галоўная ПадЗея БЕЛАРУсЬ І сВЕТ

КАдАФІ ўЦЯчэ 
ў БЕЛАРУсЬ?

Сокращенный репортаж об акции в Минске 
из интернет газеты «Солидарность».

20.50. официальной информации о количе-
стве задержанных и числе участников акции 
пока нет. По данным белорусских интернет-
СМИ, в акции приняло участие от одной до не-
скольких тысяч человек. Задержано, по их дан-
ным, не менее 150-ти.

На октябрьской площади снято мили-
цейское оцепление, открыта станция метро 
«октябрьская-Купаловская», на центральных 
улицах Минска восстановлено движение обще-
ственного и личного транспорта. Участники 
акции разошлись, скопления людей не наблю-
дается, сообщает interfax.by.

Несанкционированные гражданские акции в 
среду прошли также в ряде регионов Беларуси 
- в Гомеле, Могилеве, Бресте, Витебске, Моло-
дечно, Слуцке, Борисове, Солигорске, Барано-
вичах и других городах.

20.10. По разным оценкам, от нескольких со-
тен до тысячи человек, собравшихся на молча-
ливую акцию протеста в Минске, разбились на 
группы и дошли по тротуарам проспекта Неза-
висимости до одноименной площади, сообща-
ет БелаПАН. 

После этого некоторые разошлись, другие 
заняли свободные скамейки. они разговарива-
ют, танцуют и периодически хлопают. 

около здания КГБ было задержано несколь-
ко человек.

20.05. около 20 минут назад произошел бру-
тальная зачистка на Немиге около Дома мод, 

где собралось около 500 человек. 
Подъехало несколько автозаков, 
спецназовцы хватали людей за шеи, 
сбивали с ног. Автозаки уезжали с Не-
миги полностью заполненными.

19.50. Люди рассредоточены. Но 
на некоторых улицах в центре Минска, в част-
ности на Немиге, еще наблюдаются скопления 
людей. Периодически слышны «волны» актив-
ности: восторженные возгласы, хлопки в ладо-
ши и сигналы автомобилей.

18.56. Акция продолжается. Машины сиг-
налят, люди с обеих сторон проспекта от зда-
ния КГБ до октябрьской площади хлопают.  К 
универсаму «Центральный», основному месту 
действий, дополнительно стягиваются крапо-
вые береты.  Спецназ рассредоточивает людей 
около универсама – часть направляют к улице 
Ленина, часть к октябрьской площади. 

18.52. Акция стартовала. Все началось с того, 
что проезжавшие по проспекту Независимости 
автомобили стали сигналить. Вслед за ними 
люди стали прохаживаться вдоль проспекта и 
хлопать в ладоши. Буквально через две мину-
ты спецназ выставил дополнительный кордон 
около универсама «Центральный», у входа в 
метро. Здесь же находится Владимир Некляев. 

18.30. Поезда на станциях метро «октябрь-
ская» и «Купаловская» уже не останавливают-
ся.

17.20-18.00. Подступы к району площади Сво-
боды у ратуши уже перекрыты, октябрьская 
площадь оцеплена.

Эти территории ограждены турникетами, 
рядом стоит цепочка из представителей МВД. 
Большое количество сотрудников правоохра-
нительных органов в форме и штатском на-
ходится на проспекте Независимости, а также 
районе площади Свободы и гостиницы «евро-
па». Переулки Верхнего города и территория у 
ресторана «У ратуши» заполнены автобусами 
со спецназом и спецтехникой. 

Со стороны Немиги людям, которым нужно 
попасть в район ратуши, приходится отчиты-
ваться перед сотрудниками милиции, куда 
и зачем они направляются. Корреспондент 
«Салідарнасці» стала свидетелем, как женщины 
вынуждены были назвать адрес дома здания 
профсоюзов и название семинара, на который 
они приглашены. 

Станции метро «октябрьская» и «Купалов-
ская» пока продолжают работать. У ресторана 
«Макдональдс» находятся люди в штатском и с 
рациями. 

Корреспонденту «Салідарнасці» уже при-
шлось удалить фото по настойчивой просьбе 
высокодолжностного сотрудника МВД в штат-
ском, который в форме приказа потребовал 
удалить последний снимок с изображением 
спецтехники.

елена якжик.

наша ГраМадСтва
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Гэтак каротка можна ахарактарызаваць 
вынікі апошняга апытаньня Незалежнага 
інстытутусацыяльна-эканамічных і палітычных 
дасьледаваньняў. Прашу прабачэньня за 
шматлічбаў, але тут бязь іх не абысьціся.

Доля тых, хто адказаў, што іх матэрыяль-
нае становішча за апошнія 3 месяцыпагор-
шылася, павялічылася з прыкладна чвэрці да 
трох чвэрцяў, больш за 80%апытаных мярку-
юць, што беларуская эканоміка апынулася ў 
крызісе, прычым 44%ускладаюць віну за гэта 
на прэзыдэнта і больш за траціну – на ўрад.

Доля тых, хто лічыць, што сытуацыя ў 
Беларусі разьвіваецца ў няправільнымкірунку, 
за квартал вырасла з 40 да 60 працэнтаў, 
што ёсьць рэкордны паказьніку апытаньнях 
інстытуту з 2003 году.

Эканамічны крызіс адбіўся і на ўзроўні 
палітычных сымпатыяў беларусаў.Колькасьць 
тых, хто давярае прэзыдэнту, зьнізілася 
да 35% – квартал таму,паводле апытаньня 
НІСЭПД, узровень даверу быў 55%, коль-
касьць гатовыхгаласаваць за А.Лукашэнку на 
прэзыдэнцкіх выбарах упала ніжэй за 30%, 

усакавіку рэйтынг складаў 43%.
Разам з тым экспэрты інстытуту адзнача-

юць, што пакуль не назіраеццазаўважальнага 
росту пратэставага патэнцыялу: апыта-
ныя хутчэй не ўхваляюць, чымухваляюць 
маніфэстацыю 19 сьнежня летась у Менску, 
лічаць сябе ў апазыцыі даўлады чвэрць апы-
таных, 60% ня лічаць, гатовасьць да публічных 
акцыяў пратэстувыказаў толькі кожны пяты 
апытаны.

Зьвесткі сацыёлягаў яшчэ трэба 
аналізаваць і асэнсоўваць, але і працытава-
ныхзьвестак дастаткова, каб канстатаваць, 
што эканамічны крызіс ужо перарос усацы-
яльны і нават палітычны, прынамсі ў крызіс 
палітычнага даверу.

Але крызіс – гэта не гарантаваны ка-
нец, гэты разьвілка, ростань. Сытуацыя 
можаразьвівацца так і гэтак, сыстэма можа 
вытрымаць, знайсьці рэсурсы длявыжывань-
ня ці абрынуцца. Грамадзтва ўжо сасьпела да 
новага асэнсаваньнясытуацыі, яно ўжо ў знач-
най ступені гатовае да пераменаў, але яшчэ не 
сасьпелада дзеяньняў.

Аднак калі раней спадзеў на перамены быў 
шмат у чым спадзевам на цуд, якізробіць рашу-
чая меншасьць, то цяпер пад такімі спадзевамі 
зьявілася значнабольш істотная глеба.

Юры дракахруст.

абвал
выніКі аПытання

Немцы разьвітваюцца зь «мірНым атамам»

Как карета превратилась в тыкву

«Кризисов не будет»
«Сказка – ложь, да в ней намек, добрым молодцам 

урок», – учили нас в детстве. Но и во взрослой жизни 
сюжеты из знаменитых сказок встречаются гораздо 
чаще, чем можно себе представить.

Вот, к примеру, накануне президентских выборов 
белорусскую экономику представляли в образе Зо-
лушки. Как известно, героиня Шарля Перро долго и 
упорно работала, а потом превратилась из замараш-
ки в прекрасную даму и отправилась на бал в коро-
левский дворец…

«За прошедшие пять лет мы сделали колоссаль-
ный рывок в социально–экономическом развитии 
страны», – вещал с трибуны всебелорусского народ-
ного собрания Александр Лукашенко. Глава государ-
ства перечислил основные достижения:

– «Нам удалось минимизировать экономические 
угрозы и обуздать инфляцию».

– «Стабильность нашей экономики ощутимо вы-
росла. И можно с полным основанием утверждать, 
что у нас создан надежный плацдарм для ускоренно-
го развития экономики в очередной пятилетке».

– «Государство гарантировало сохранность всех 
вкладов в банках и впредь будет всецело способ-
ствовать укреплению доверия к национальной бан-
ковской системе».

Но часы пробили полночь, и позолоченная каре-
та превратилась в тыкву. Не прошло и трех месяцев 
после выборов, как выяснилось, что «мы живем не 
по средствам». «Уникальная экономическая мо-
дель» продемонстрировала свою «эффективность» 
во всей красе: рекордное отрицательное сальдо 
внешней торговли товарами (превышение импорта 
над экспортом за первые четыре месяца 2011 года 
составило 3 миллиарда 751 миллион долларов), ис-
тощение золотовалютных резервов (за январь-май 
они снизились на 28,6%), рост внешнего госдолга (он 
составляет уже более 11,5 миллиардов долларов).

Что касается «обузданной» инфляции, Беларусь 
по этому показателю оказалась не только впереди 
всей европы, но и мировым «лидером». По оценке 
Национального статистического комитета, за пять 
месяцев цены в нашей стране выросли на 25,4% 
(правительство планировало 7,5-8,5% за год!) Впро-
чем, официальные данные можно смело умножать, 
как минимум, на 2, чтобы получить более реальную 
картину происходящего.

А уж как государство способствует «укреплению 
доверия к национальной банковской системе» – это 
отдельный разговор. Накануне выборов Александр 
Лукашенко лично обещал, что девальвации нацио-
нальной валюты не будет. Уже в 2011 году предсе-

датель правления Национального банка Петр Про-
копович, как дятел, долбил общественность чуть ли 
не ежедневными обещаниями удержать курс рубля 
в коридоре плюс-минус 8%. Тем временем глава го-
сударства заявлял, что «население – это святое», и 
поручал полностью удовлетворять спрос физлиц на 
инвалюту. В результате доллары и евро из обменни-
ков практически исчезли. 16 апреля Лукашенко по-
обещал решить эту проблему, максимум, в течении 
недели. Миновало более двух месяцев, а воз и ныне 
там. И это, несмотря на последовавшую рекордную 
девальвацию национальной валюты – на 54% одно-
моментно и 75% с начала года. Но и это не предел: на 
«черном рынке» доллар сейчас стоит порядка 6300 
рублей (при официальном курсе – около 5000).

Между тем, в декабре 2010-го Лукашенко клялся:
– Хочу с этой трибуны заверить всех граждан Бе-

ларуси: кризисов не будет.
если то, что сейчас происходит, – не кризис, тогда 

как прикажете это состояние называть?
А еще в предвыборной программе нынешнего 

главы государства говорилось, что «за счет роста 
экономики будет обеспечен постоянный рост зара-
ботной платы, пенсий, стипендий». В декабре 2010-
го средняя зарплата по стране равнялась 515 долла-
рам, а в мае 2011-го – уже 333 USD по официальному 
курсу и 266 USD по курсу черного рынка.

«Мы не собираемся ослеплять людей фейервер-
ком безумных идей и невыполнимых обещаний», – 
говорил Лукашенко на всебелорусском народном 
собрании. По поводу программ своих конкурентов 
он тогда высказался однозначно: «Это даже не пред-
выборные трюки, а сплошное вранье!»

Как все это замечательно звучит всего полгода 
спустя!

«Мы сегодня строим внешне красивые дома, чело-
век туда заселяется, а через три месяца пошли тре-
щины по стенам, крыша перекосилась, а то и дом 
развалился. Это – преступление!»

Так говорил Лукашенко в декабре 2010-го по пово-
ду качества жилья в новостройках. Но в проекции на 
реалии июня 2011-го возникают очень интересные 
параллели. До выборов Беларусь считалась «силь-
ной» и «процветающей», а после – случился обвал.

однако глава государства пытается убедить нас, 
что ничего страшного не произошло. Мол, это не 
тыква, а все еще карета. Только позолота чуть-чуть 
осыпалась, но сейчас мы где-надо подмажем, за-
крутим гайки и поедем дальше припеваючи. Привет 
Хансу Кристиану Андерсену с его «Голым королем».

(В	сокращении)  
александр Старикевич.

ПраблеМы аэС

рытУалы хлУСні
Беларусы з Літвы вывозяць усё, што могуць 

вывезці: гарбату, каву, сыры, алей, пральныя 
парашкі, памперсы, будматэрыялы… Прычым, 
літоўцы радыя, што на прылаўках нічога не за-
лежваецца. Яны не толькі не збіраюцца ўводзіць 
абмежаванні на вываз тавараў гэтым нашэсцем 
пакутнікаў з суседняга псеўдараю, але нават вы-
даюць беларусам назапашвальныя карткі, якія 
даюць права на вялікія зніжкі.

Беларусь, наадварот, увяла абмежаванні на 
вываз тавараў. Вывезці можна не больш за два 
кілаграмы мяса ці, напрыклад, кілаграм масла. І 
насамрэч гэта дыягназ. Таму што калі эканоміцы 
краіны нявыгадна, каб куплялася прадукцыя, 
зробленая на яе заводах, то гэта не эканоміка, 
а кепска прыхаваныя рытуалы хлусні вакол 
нейкай псеўдаідэі. У нашым выпадку хлусня 
закліканая падтрымліваць міф пра поспехі бела-
рускага дзяржаўнага будаўніцтва і прыкрываць 
тую яму, да якой мы прыйшлі пад апладысменты 
Усебеларускіх народных сходаў галоўнаму да-
кладчыку.

Прычым самая небяспечная хлусня — гэта 
калі падманваеш сам сябе. Нам кажуць, што ў 
суседзяў усё так дорага, што яны, быццам на-
шэсце саранчы, цяпер змятаюць усё з беларускіх 
крамаў. А я вам раскажу іншую гісторыю. Мае 
знаёмыя-пенсіянеры вырашылі закупіцца 
прадуктамі і напоямі на лецішча. Напоямі ў самым 
бяскрыўдным сэнсе гэтага слова — газіроўкай і 
мінеральнай вадой. І што вы думаеце? 

У выніку яны накуплялі шмат літраў малака 
1,5-працэнтнай тлустасці (балазе, яно цяпер 
некалькі месяцаў не псуецца), таму што малако 
выявілася… таннейшым за ваду.

Абураліся страшна, таму што яны не шкоднікі і 
сваёй краіне зла не жадаюць. Але ўсё-такі зараз 
будуць піць малако.

Як такое можа быць? Як можа быць, каб вада, 
якую проста выпампавалі з-пад зямлі і разлілі 
па бутэльках, каштавала даражэй, чым малако? 
Калі вада ў нас проста ёсць, і ніякіх асаблівых 
намаганняў ні па яе пошуку, ні па яе здабычы 
рабіць не трэба. А вось карову трэба спачатку вы-
гадаваць, а потым карміць, даіць, лячыць, збіраць 
гэта самае малако, некуды везці, стэрылізаваць, 
перапрацоўваць, плаціць зарплату людзям, якія 
на ўсіх гэтых этапах з малаком важдаліся, і гэтак 
далей, і гэтак далей.

Каго мы гэтымі цэнамі падманваем? Хто ў зда-
ровым розуме паверыць, што пры нармальнай 

эканоміцы малако насамрэч можа каштаваць 
танней за ваду? Ужо больш сумленна проста вы-
даваць беларусам бясплатнае малако за шкод-
насць жыцця ў такіх умовах, але не выстаўляць 
нікога ідыётамі.

Наогул, хлусня — страшная з’ява. Яна заўсёды 
пачынаецца з маленькай бяскрыўднасці, але 
мае ўнікальную патрэбу ў самарэпрадукцыі і 
разрастанні. Калі хочаце, гэта ракавая пухліна як 
чалавечых адносін, так і грамадска-палітычных 
фармацый. Адносіны дваіх людзей, пабудава-
ныя на хлусні, рана ці позна будуць сапсаваныя 
назаўжды. Але дакладна з той жа прычыны бу-
рацца, здавалася б, непахісныя ўзаемаадносіны ў 
звязку грамадства — дзяржава.

За гэтыя гады агучаныя розныя версіі прычын 
распаду Савецкага Саюза, але я і сёння перака-
наная, што СССР загубілі не цэны на нафту, не 
ельцын з Шушкевічам, — Савецкі Саюз загубіла 
хлусня. Улада падманвала людзей, пераконваю-
чы, што менавіта ў нас усё найлепшае: і балет, і 
прамысловасць; што мы пабудавалі справядлівае 
грамадства, дзе ўсе роўныя — і партыйныя пра-
вадыры, і даяркі-шмастаночніцы… Людзі, у сваю 
чаргу, рабілі выгляд, што ўсяму гэтаму вераць, 
але ганяліся за фінскімі ботамі і балгарскім зя-
лёным гарошкам, а «Пойдзеш у даяркі!» было са-
мым страшным праклёнам дачцэ-недарэцы.

У Беларусі цяпер адбываецца нешта падоб-
нае, асабіста ў мяне адчуванне поўнага дэжавю 
з часамі СССР напярэдадні распаду. Ужо ўсе ўсё 
разумеюць. І проста чакаюць, калі гэта скон-
чыцца. Хоць па інэрцыі ідэолагі яшчэ кажуць 
старыя прамовы, тэлевізар усё гэтак жа вяшчае 
пазітыўныя «ўнутраныя навіны» і расказвае пра 
ўсякія катаклізмы ў суседзяў, улады далдоняць 
пра кансалідацыю грамадства і падтрымку на-
рода. 

Але народ ужо даўно сам за сябе: нікому не 
верыць, запасаецца далярамі і прадуктамі пра-
цяглага захоўвання, п’е малако замест вады і, 
заўважце, уладу за гэта не хваліць, таму што так 
не павінна быць, гэта няправільна.  Лукашэнка 
тут нядаўна абвясціў, што яму за такую «несазна-
цельнасць» беларусаў сорамна. Але калі ён пера-
стане сябе падманваць, то напэўна прызнае, што 
ўсё ж такі нашы людзі не дурні. Прынамсі, ужо 
проста немагчыма не заўважыць, што словам бе-
ларусы вераць усё менш.

Святлана Калінкіна, 
«народная воля». 

наша ЖыццЁ

Цяпер у Нямеччыне – 17 
атамных станцый, на долю 
якіх прыходзіцца 23 працэнты 
вытворчасьці электраэнэргіі. 
Хваля пратэстаў супраць 
так званага мірнага ата-
му нарастала ў Нямеччыне 
пасьля аварыі на японскай 
Фукусіме. Неўзабаве пасьля 
японскай катастрофы Нямеч-
чына вырашыла часова 
прыпыніць 8 сваіх самых 
старых рэактараў – ця-
пер ясна, што яны будуць 
спыненыя назаўсёды. Як 
паведаміў міністар на-
вакольнага асяродзьдзя 
Норбэрт Ротэнген, да 2021 
году будуць спыненыя 
яшчэ шэсьць рэактараў, 
а да 2022 году закрыюцца 
яшчэ тры, самыя новыя рэак-
тары.

 Вось што заявіла ўчора 
канцлерка Ангела Мэркель: 
«Крок за крокам, мы будзем 
адмаўляцца ад ядзернай 
энэргіі да канца 2022 году. 
Гэты шлях -- вялікі выклік для 
Нямеччыны, але ён таксама 
азначае вялікія магчымасьці 
для будучых пакаленьняў.»

Учора Мэркель атры-
мала даклад спэцыяльнай 
экспэртнай камісіі, якая на 
ініцыятыву ўраду распраца-
вала рэкамэндацыі наконт 
далейшага лёсу нямецкіх 
АЭС. Камісія брала пад увагу 
ня толькі тое, што гэтая краіна 

разьмешчаная ў сэйсьмічна 
бясьпечнай зоне Эўропы, але 
і тое, што ніводная зь нямецкіх 
станцый не абароненая, на-
прыклад, ад падзеньня сама-
лёта ці тое, што сыстэма аха-
лоджваньня многіх нямецкіх 
станцый ня мае шматступень-
чатай абароны.

Мэркель таксама 

абвясьціла, што ў краіне будзе 
пабудаваная абсалютна новая 
архітэктура энэргазабесьпя-
чэньня: «Мы лічым, што наша 
краіна можа стаць лідэрам 
у стварэньні аднаўляльных 
крыніц энергіі, і як першая 
буйная прамысловая нацыя, 
мы можам прынесьці пава-
рот да высокаэфэктыўных і 
аднаўляльных крыніц энэргіі 
з усімі магчымасьцямі для экс-
парту, разьвіцьця і тэхналёгій 
і адпаведна, стварэньня 
працоўных месцаў «.

З другога боку, як адзначае 
аглядальнік Радыё Свабода 
Яфім Фіштэйн, перад Нямеч-
чынай паўстануць далей-

шыя праблемы, у тым ліку 
праблема лімітаў на выкіды 
вуглякіслага газу, якія цяпер 
будзе цяжка датрымаць. 

Вось якія наступствы прад-
бачыць Яфім Фіштэйн у энэр-
гетычнай палітыцы суседніх 
эўрапейскіх дзяржаваў: 
«Паціраюць рукі буйныя вы-
творцы атамнай энэргіі, прад-

чуваючы радыкаль-
ны рост паставак у 
Нямеччыну. Гэта, у 
першую чаргу, су-
седняя Францыя, 
якая практычна 
ўсю сваю энэрге-
тыку пабудавала на 
ядры, і Чэхія, якая 
ўжо сёньня нажы-
ваецца на антыа-

тамных настроях аўстрыйцаў 
і якая зь нецярпеньнем чакае 
канца гэтай галіны ў заходніх 
суседзяў».

 Энэргетычныя канцэрны 
Нямеччыны пакуль стры-
мана ўспрынялі навіну пра 
канец ядзернай энэргетыкі. 
Дарэчы, яшчэ летась атам-
нае лобі дабілася зьмены 
закону, якая прадугледжва-
ла падаўжэньне тэрміну 
эксплюатацыі атамных элек-
трастанцый і пасьля 2022 
году. Мараторый на гэты за-
кон урад Нямеччыны прыняў 
у сакавіку сёлета пад ціскам 
грамадзкасьці. 

радыё Свабода.

беларУСКі КрыЗіС

оГЛУШИТеЛьНый РоСТ ЦеН, ВАЛюТНый КРИЗИС, РеЗКое оБоСТРеНИе КоНФЛИКТА С ЗАПАДоМ 
– ЭТо ДАЛеКо Не ПоЛНый ПеРеЧеНь «ПоДАРКоВ», КоТоРые ПРеПоДНеС НАМ 2011 ГоД. НыНеШНЯЯ 
СИТУАЦИЯ НеВеРоЯТНо КоНТРАСТИРУеТ С Той, КоТоРУю Мы ИМеЛИ ВоЗМожНоСТь НАБЛюДАТь 
ВСеГо НеСКоЛьКо МеСЯЦеВ НАЗАД. ЧТоБы ощУТИТь ШИРИНУ ПРоПАСТИ, ДоСТАТоЧНо ПеРеЧИТАТь 
ВыСТУПЛеНИе АЛеКСАНДРА ЛУКАШеНКо НА ВСеБеЛоРУССКоМ НАРоДНоМ СоБРАНИИ В МИНУВШеМ 
ДеКАБРе.

нямеччына стане першай бязьядзер-
най буйной прамысловай дзяржавай ў 
эўропе. 30 траўня кабінэт міністраў пась-
ля працяглай дыскусіі прыняў рашэньне 
паступова закрыць усе атамныя станцыі 
краіны да 2022-га году.

«Шанцы Беларусі на атры-
манне крэдыту МВФ пры 
нязменнасці палітычных 
абставін роўныя нулю» 

У еўрасаюзе скептычна гляд-
зяць на запыт Беларусі сродкаў 
у Міжнароднага валютнага фон-
ду. «ЗША і еС маюць вырашаль-
ны голас пры вызначэнні таго, 
ці будзе выдзелены запроша-
ны крэдыт», — нагадаў дыпла-
мат адной з краін еўрасаюза, з 

якім размаўляў рэпарцёр «На-
шай Нівы». Ён выказаў мерка-
ванне, што «пры нязменнасці 
палітычных абставін шанцы на 
тое, што Беларусь атрымае крэ-
дыт МВФ, роўныя нулю».

Міжнародны валютны фонд 
не займаецца палітыкай, а вы-
ключна эканомікай, прызнаў ён. 
Аднак краіны, якія маюць уплыў 
на яго рашэнні, «не могуць за-
плюшчыць вочы на сітуацыю».

Нагадаем, што Бела-
русь, скручаная фінансавым 
крызісам, запрасіла ў МВФ ад 
3,5 да 8 мільярдаў даляраў пас-
ля таго як у крэдыце ў патрэб-
ных Мінску памерах адмовіла 
Расія.

Дыпламат заявіў, што «ніякіх 
канкрэтных размоваў з Мінскам 
не вядзецца», а сігналы, якія 
«Мінск, можа, і пасылае, 
несур’ёзныя і непаслядоўныя».

Крэдыт ад МВФ не рэальны


